
—  Сергію Вікторови
чу, що таке ліцензуван
ня? Що таке дозвільна 
діяльність в атомній 
енергетиці?

—  У своїй роботі ми 
керуєм ося документами 
вищ ого рівня — Законом  
У країни  про дозвільну 
діяльність, де чітко виз
начено, що метою доз
вільної діяльності у сф е
рі використання атомної 
енергетики є  забезпечен
ня гарантій  того, що 
ядерні установки чи схо
вищ а використовую ться 
з  визначеним рівнем без
пеки, яки й  в ідповідає 
м іж народним  вимогам 
ядерного  законодавства 
України. Закон підкре
слює: експлуатація ядер
них об’єктів  зд ійсню єть

ся ю ридичними і ф ізи ч
ними особами, які забез
печують дотрим ання всіх 
правил, норм і стандартів 
ядерної радіац ійної без
пеки.

Д озвільна діяльність є 
складовою  частиною  
діяльності з регулю вання 
в атомній енергетиці. Во
на вклю чає в себе видачу 
л іц ен зій  орган ізац іям , 
експлуатую чим організа
ціям  дл я  зд ій снен н я  
діяльності протягом ж и т
тєвого циклу, в рамках 
якого видаються окремі 
дозволи  на виробництво 
визначених видів робіт. 
Крім того, л іцензії вида
ються на виконання д ея 
ких видів д іяльн ості, 
визначених законом, та 
п ідготовку  персоналу.

Видаються також  окремі 
сертифікати на дж ерела 
іонізую чого випроміню 
вання, транспортні упа
ковки для  ядерних мате
ріалів, рад іоактивни х  
відходів та ін.

—  Відтак, ліцензія — 
це...

—  Л іц ензія  — доку 
мент, яки й  видається  
уповноваж еним на це ор
ганам держ авного регу
лю вання з ядерної і раді
аційної безпеки, в наш о
му випадку — Держ атом- 
регулю вання. Цей саме 
документ і дає це право 
організації, котра вико
нує роботи на визначено
му етані ядерного циклу.

—  Ми підійшли до 
конкретних напрямків 
нашої роботи, до кон
кретних ліцензій.

—  Ч орн оби льськ ій  
АЕС до ниніш нього мо
менту видано 12 ліцензій 
і два дозволи на виконан
ня робіт у рамках ліцен
зій. О днією  л іцензією

займається учбово-трену- 
вальний центр станції — 
на право підготовки пер
соналу. Всі інші ліцензії 
у нас курує відділ л іцен
зування. Вісім ліцензій 
видані Д ерж ком ітетом  
ядерн ого  регулю вання 
України. Про інших ска
жу, не вдаючись до по
дробиць, що вони видані 
різними організаціями на 
право зд ійснення буді
вельної д іяльн ості, на 
проектування, монтаж та 
обслуговування протипо
жежних систем, на вико
ристання радіочастотного 
ресурсу країни.

—  Зупинимось на л і
цензіях, що мають без
посереднє відношення 
до нашого підприєм
ства.

—  Це — ліцензія  №  33 
на експлуатацію  об'єкта 
"У криття", л іцензія  №  40 
на етап зняття з експлуа
тації, л іцензії на проекту
вання та буд івни ц тво  
сховищ а відпрацьованого 
ядерного палива (С В Я П - 
2), л іцензія  па поводжен
ня з  радіоактивними від
ходами, ліцензія  на ек 
сплуатацію  дж ерел іоні
зую чого випром іню ван
ня. В рамках ліцензії №  
40 видані окремі дозволи 
на проектування і будів

ництво установки з ви
добування твердих радіо
активних відходів і заво
ду з переробки РАВ.

Н айбільш  критичним  
для нас нині є  ліцензія 
на зняття з експлуатації, 
дві ліцензії на створення 
С В Я П -2. Д о недавнього 
часу була критичною  і 
л іцензія  на експлуата
цію об 'єкта  "У кри ття”, 
але нині всі проблеми 
нами знято, в ліцензію  
внесли необхідні зміни 
для виконання особли
вих умов. А ось з  приво
ду ліцензії №  40, у зв 'я з 
ку з тим, що суттєво зм і
нена структурна схема 
уп равл ін н я  Ч орн о
бильської АЕС, довелося 
чим ало попрацю вати з 
органами держ авного ре
гулю вання. Нам знадо
бився яки й сь  час для  
атестац ії персоналу 
(практично на всіх поса
дах верхнього ешелону 
з ’яви лися  нові люди, їм 
давалося здавати екзам е
ни в М Н С, проходити 
співбесіди в Держ атом- 
регулю ванні). С права в 
тому, що одним із найва
ж ливіш их розділів кож 
ної л іц ен зії є перелік 
осіб, що відповідаю ть за 
безпеку  і виконання 
умов окремих ліцензій.

—  А чи буде зростати 
кількість ліцензій у  
майбутньому ?

— П ринципово ні. Але 
звичайно, доведеться от
римувати ліцензію  на бу
д івництво нового безпеч
ного конфайнменту. Щ о
правда, це у віддаленій 
перспективі. Тому поки 
що не будемо на ній зу 
пинятися.

—  Людині необізнаній 
може здатися, що доз
вільна діяльність не ви
магає значних зусиль, 
високої кваліфікації 
працівників. Заперечте 
йому...

—  О ф орм лення л іцен
зій досить трудомісткий 
процес. Н еобхідно мати 
масу докум ентів , при 
підготовці яких задіяні 
практично всі підрозділи 
Ч орн оби льсько ї АЕС. 
П роцедура  п ідготовки  
займ ає два-три місяці. В 
пакеті подаються 20-30-
40 документів. І у явл яє
те ситуацію, коли хоч би 
в один із них вносяться 
зміни. Зн ову  доводиться 
подавати документ у ор 
ган держ авного регулю 
вання, який  потім прий
має ріш ення: змінювати 
ліцензію  чи ні?

Далі на 4-ій стор.

ЛІЦЕНЗУВАННЯ -  
ПРАВО ДІЯТИ

У  бесіді журналістів з заступником директо
ра Чорнобильської АЕС з ліцензування і відом
чому нагляду Сергієм Митичкіним в центрі 
уваги, природно, постали проблеми ліцензій
ної діяльності підприємства.



ЛІЦЕНЗУВАННЯ -  
ПРАВО ДІЯТИ

Продовження.
Початок на 2-ій стор.

Н аш і зусилля на вико- 
н ан ня особливих умов 
ліцензій і дозволів щодо 
внесення зм ін  у них 
знайш ли відображення у 
звіті, який  в свою чергу 
додаю ть до річного звіту 
підприєм ства про основ
ну виробничу діяльність. 
Ц е  достатньо об 'єм ний 
документ.

—  Які основні завдан
ня покладаються на 
вашу служ бу ?

—  М ож на говорити  
про завдання в сфері л і
цензування і про завдан
ня щодо одного більшого 
напрямку — сертифікації 
продукції, яка поступає 
на Ч АЕС, переваж но в

рам ках  м іж народних 
проектів.

—  Враховуючи тему 
нашої сьогоднішньої 
розмови, обмежимося 
ліцензуванням.

Основним завданням 
вважаю створення на на
шій станції системи, коли 
вся діяльність з  ліцензу
вання буде проводитися 
скоординовано, в єдиному 
ключі, з врахуванням усіх 
напрямків взаємодії з ор
ганом державного регулю
вання. Необхідно впрова
дити єдину технічну полі
тику в галузі ліцензуван
ня. Важливо своєчасно 
розробляти заходи щодо 
виконання особливих 
умов ліцензій і контролю
вати виконання, удоскона
лювати систему звітності.

М и прагнем о тісно 
взаєм одіяти з органами 
нагляду на всіх станах — 
від подачі документів до 
їх  узгодж енн я. Т ака  
практика існує, вона вже 
відпрацьована в рамках 
П лану здійснення захо
дів на об 'єкті "Укриття". 
Це — так звана рання 
взаємодія. Н е чекаючи 
оф іц ій н и х  відповідей, 
постійно контактуємо з 
прац івн и кам и  н агл ядо 
вих органів, беремо 
участь у нарадах, кон
сультуємося із широкого 
кола питань. Таким  чи
ном можна прискорити 
процес і, вреш ті-реш т, 
зробити його успішним.

Важливе завдання — пі
двищення якості ліцензій
ної документації. Склад

М огильник радіоактивних відходів

ність у тому, що у нас ба
гато іноземних підрядни
ків. Основні документи 
вони готують, і тому спо
стерігається деяка нести- 
ковка нормативних баз, 
не завжди враховуються 
вимоги нормативних до
кументів України, через 
те виникають деякі про
блеми при узгодженні.

Звичайно, все це робо
чі моменти. Д ля того ми 
і зд ій сню єм о ф ункц ію  
замовника, щоб усе від- 
стеж увати і спрям овува
ти  в потрібне русло, чіт
ко взаєм одіяти з групами 
у п р ав ілін ня проектами.

Хочу виділити напря
мок діяльності, по яких у 
цьому році чекаємо зн ач
ний обсяг ліцензування. 
В ведення в роботу заво
ду з переробки рідких 
Р А В, введення першого 
пускового ком плексу, 
промислового комплексу 
з поводження з твердими 
Р АВ. П ередбачається чи
мало роботи, пов'язаної 
зі С В Я П -І та обстеж ен
ня, та розрахунки для

впровадж ення ущ ільне
ної схеми зберігання па
лива, і обґрунтування 
достатності ресурсу. Ч е
кається відновлення про
ектування С В Я П-2, але 
си туація  повн істю  не 
визначилась.

Н ещ одавно відбулися 
наради, дуж е важливі для 
нашої роботи з ліцензу
вання. Так, в Держатом- 
регулю ванні узгодж ув а
лася програма зняття з 
експлуатації ЧА ЕС, яка 
давно "мандрує" по служ 
бових кабінетах. Процес 
цей затягнувся, але ми 
не мож емо поки що 
вплинути на нього. Хочу 
зауваж ити, що нарада 
пройш ла в конструктив
ному клю чі. П оки ця 
програма не буде узго
дж ена і затвердж ена 
М іж відомчою  комісією , 
ми не змож емо подовжи
ти ліцензію  №  40 на 
зняття з експлуатації.

Н а другій  нараді в 
держ ком ітеті обговорю 
валося питання впрова
дж ення ущ ільненої схе

ми зберігання ядерного 
палива в С В Я П -1. Н а 
ній були визначені кон
кретні кроки станції щ о
до ріш ення цього акту
ального завдання.

На внутріш ній  стан 
ційній нараді обговорю 
вались деякі проблеми з 
л іцензуванням . С права в 
тому, що п ідрядн и ком  
д о си ть , давно був підго
товлений зв іт  з аналізу 
безпеки. А за цей час 
нас зм інилася законодав- 
ча база, з 'яви лися  нові 
вимоги. Зв іт  необхідно 
переробити. Хоча в кон
тракті це належ ним чи
ном не прописано. Тому 
робота лягає на плечі на
ших спеціалістів. І зро
бити її необхідно ш вид
ко, адже станція взяла 
зобов'язання видати пер
шу бочку з імітатором 
відходів до 26 квітня 
цього року.
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